
في كتابه  رحمه الله ابن المنذر النيسابوري الإمام الأحاديث التي حكم عليها  :عنوان الرسالة
من أول كتاب الطهارة إلى نهاية  ،دراسة تطبيقية (الأوسط من السنن والإجماع والاختلاف)

 كتاب الجنائز

 صالح حريريبن أسامة بنت إستشهاد  :الطالبة إعداد

 فاتن بنت حسن بن عبد الرحمن حلوانيلأستاذة الدكتورة ا :إشراف

 المستخلص

 

وعلى آله وصحبه أجمعين،  ،الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على نبينا محمد
 :وبعد

: تناولت هذه الدراسة أحد أعلام الأمة الإسلامية في العصر العباسي الثاني، هوقد 

الأوسط من السنن )، وكتابه (هـ813 -هـ 242) بكر ابن المنذر النيسابوري  والمحدث أب
 .، الذي روى فيه قرابة عشرة آلاف حديث(والإجماع والاختلاف

في تمحيص الأحاديث ودراسة  ابن المنذر الإمام يهدف هذا البحث إلى إبراز جهود 

 .  أسانيدها، ومقارنة أحكامه على الحديث بأحكام غيره من العلماء

،  الأول منهما نظري يتحدث عن الإمام ابن المنذر وينقسم البحث إلى مقدمة وقسمين،
ابن الإمام الأوسط، ووصفه ومميزاته، ومنهج  هثم تعريف بكتاب. عصره وترجمته ومؤلفاته

في الحكم على الحديث، ومراتب الحديث  ابن المنذر الإمام فيه، ودراسة مصطلحات   المنذر
إلى الدراسة التفصيلية للأحاديث التي حكم عليها وأما القسم الثاني فتطبيقي حديثي يعمد . عنده

في كتابه الأوسط، من أول كتاب الطهارة إلى نهاية كتاب الجنائز، وذلك  ابن المنذر الإمام 

وترجمة رجاله، وتخريج أحاديثه من الكتب التسعة  ابن المنذر  الإمام بدراسة أسانيد

وشرح غريب الحديث، وتلخيص  ،لحديثفي الحكم على ا المشهورة، وجمع أقوال العلماء 
 . ن حديثًايوسبع يةالخلاف في المسألة الفقهية الواردة في الحديث، ويتضمن ثلاثمائة وثمان

ابن الإمام ، متمثل في استقراء الأحاديث، وإحصاء أحكام تاريخي وصفيومنهج البحث 

 .عليها، ثم دراسة هذه الأحاديث المنذر 

في الصناعة  ابن المنذر الإمام براعة : ل إليها البحثومن أهم النتائج التي توص
أن الحديث إما : وأن من ملامح الحديث عنده. الحديثية، وشدة تحريه في الحكم على الحديث
ابن الإمام وقد اتفق  .للحكم بصحة الحديث( ثابت)صحيح أو ضعيف، ويغلب عليه استخدام لفظ 

 همالأحاديث تصحيحًا أو تضعيفًا، ولم يخالفجُلِّ في الحكم على   مع غيره من الأئمة المنذر 
 . يسير ءإلا في شي

من  ابن المنذر الإمام  مروياتومن جملة التوصيات التي خرج بها البحث جمع 
الإمام الاهتمام بتحقيق مصنفات . فتكون بمثابة المستخرج لأحاديثه ،خارج الأوسطالأحاديث 

 .اته لم تخرج حتى الآن إلى النورنف، فمعظم مص ابن المنذر
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Abstract 

Praise be to Allah, peace and blessings be upon our Prophet Muhammad and his 

family and companions. This thesis has dealt with one of the most prominent figures 

of the Muslim Uma during the second Abbasid era: Imam Abu Bakr Ibn Al-Munthir 

Alnesabouri (242 AH - 318 AH) who had narrated nearly ten thousand Hadiths 

(sayings of the Prophet) in his book Al-awsat. This research aims to highlight the 

efforts of Ibn Al-Munthir in the scrutiny of his documentation of Hadith, and to 

compare it with the provisions of other Imams (scientists). The research is divided 

into an introduction and two sections. Firstly, through the researcher’s discussion of  

Imam Ibn Al-Munthir’s biography, while mentioning his era, translations and 

writings. Then, through introducing his book Al-awsat, with its’ main features, 

methodology and terminology. As for the second section, an applied study of the 

Hadiths, which were identified by Ibn Al-Munthir, including his two books Tahara 

and Funerals, and a study of the merits of Ibn Al-Munthir and translation of his 

scholars, speeches from his famous nine books, summarizing the dispute in 

jurisprudential matter contained in Hadiths, and the collection of the sayings of 

scholars unanimously. It includes three hundred and seventy-eight Hadiths. The 

research methodology incorporates an analysis of Hadith, relying mainly on the 

interpretations of Ibn Al-Munthir. Among the most important findings of the research 

was the adaptability of Ibn Al-Munthir’s style in this field, which signifies extreme 

investigation prior to judgment and validation through common features, either weak 

or proper (fixed), which was the predominant term used for judging the validity of 

each Hadith. It was noticed that Ibn Al-Munthir was on common ground with other 

imams in judgement of Hadith, with minor discrepancies. This study recommends 

further extraction of Hadith from the complete collection of the works of Ibn Al-



Munthir’s book  Al-awsat. What has been revealed through this research is just the tip 

of the ice-berg, and further interest should be taken into the achievements and 

classifications of Ibn Al-Munthir.  

 


